
 

 
 

København d. 13. februar 2024 

 

Referat af ordinært hovedbestyrelsesmøde den 7. februar 2024 

 

Tid 9.45-16.00 Frokostpause 12.05-13.00 
Sted Snaregade 10A, 1205 Kbh. K. 
Deltagere Fra Hovedbestyrelsen: 

Claus Hjortdal, Dorte Andreas, Lars Aaberg, Claus Bredal, Kristian Dissing 
Olesen, Malene Nyenstad, Mogens Brag og Ditte Hasbeck Svendsen 
 
Fra sekretariatet: 
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent) 
 
Andre deltagere: 
 
Punkt 3, 4 og 5: CT, CF, MD 
Punkt 7: JL, CT 
Punkt 9: CT 
Punkt 10: CF 

Bemærkning Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt 
Afbud Lars Aaberg. Ditte Hasbeck Svendsen  
Dagsorden Referat 

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden 
(CLHJ) 
Til godkendelse (kl. 9.45 - 9.55) 

 
Godkendt – men lad os vende 
datatilsynets påbud under eventuelt 
 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse (kl. 9.55 - 10.00) 
 
Bilag 1: Referat af HB-mødet den 11. januar 
2024 

Godkendt 

3. Drøftelse med direktør Kristian Toft fra 
DCUM (CLHJ) 
Til drøftelse (kl. 10.00 - 10.45) 
 
Kristian Toft giver et oplæg om DCUMs 
fokusområder de kommende år, og lægger 

CLHJ bød velkommen til Kristian 
 
Kristian gennemgik DCUMs 
formelle opbygning og formål. 
 
Fælles dialog med Kristian Toft. 



 

 
op til drøftelse af skolernes samarbejde med 
DCUM. 
 
Deltager i punktet: CT, CF, MD 

 

Særligt fokus på, hvordan vi kan få 
dialog mellem skolerne og DCUM – 
hvor skolerne kan bruge DCUM som 
sparingspart. 
Hvordan DCUM bedre kan 
kommunikere til forældrene 
omkring, hvad mobning er. 
Forældrene er optaget af individet 
og ikke det fælleskabsorienterede 
syn på gruppen. 
DCUM er begyndt at arbejde med 
forældreperspektivet. 
Vi skal have en bred 
samfundsmæssig drøftelse af 
begreberne i forhold til mobning 
også et fokus på den digitale 
mobning. 
DCUM er begyndt at se ind i et 
samarbejder med UC’erne og 
uddannelsen af nye lærere. Gode 
erfaringer fra Ikast-Brande 
Kommune. 
 
CLHJ takkede Kristian Toft for et 
godt oplæg og en god dialog. 
 

4. Udkast til program for HB-mødet den 6. 
marts 2024 
Til kvalificering og godkendelse (kl. 10.45 - 
11.00) 
 
På mødet den 6. marts mellem HB og 
sekretariatet lægges der op til at kvalificere 
og fastlægge HB’s indsatsområder i den 
kommende periode. Udkastet til program og 
formål med dagen drøftes. 
 
Bilag 2: Udkast til program 

CLHJ introducerede punktet. 
 
Der er tale om et rammeprogram – 
den nærmere proces bliver 
udarbejdet pt. 
 
CB har meldt afbud – sekretariatet 
arbejder på hvordan det sikres at 
HB bliver involveret både før og 
efter dagen. 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (11.00-
11.15) 

 

5. Aktuelt nyt ift. regeringens kvalitetsprogram 
for folkeskolen (CLHJ/DORA) 
Til drøftelse (kl. 11.15 – 11.45) 

CLHJ introducerede punktet. 
 
 



 

 
 
- Nedsættelse af ekspertgruppe for 
fagfornyelse 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
DORA orienterede omkring arbejdet 
med fagfornyelsen. 
Det er nu besluttet og der er nedsat 
en ekspertgruppe og et fælles 
sekretariat. SKL har valgt ikke at 
træde ind i sekretariatet, da vores 
indflydelse kan gøres gældende 
politisk i styregruppen og 
samarbejdsgruppen. 
Kommissoriet er udsendt som bilag. 
I kommissoriet er det klart, at 
ekspertgruppen skal finde 
inspiration i nuværende gymnasie 
lærerplaner og i de historiske 
lærerplaner for folkeskolen. 
DORA udleverede et forslag til, 
hvordan arbejdet i 
udviklingsprogrammet er 
rammesat. 
Finansieringen af den nationale del 
af programmet er sikret af en lille 
central pulje. Der arbejdes med en 
eventuel fondsfinansiering, så 
mange/alle kommuner kan få tilbud 
om at indgå i 
udviklingsprogrammet. 
Der kan være en bekymring for, 
hvordan der kan skabes lokalt 
engagement i projektet – både hos 
ledelse og medarbejdere. Kan vi få 
skabt en interesse for vores 
medlemmer i projektet? 
  
HB-bemærkninger: 
 
Vi har store aktier i dette og skal 
være synlige – det pejler ind i 
formålsparagraffen og ledelserne er 
ofte dem, der kan sikre gode 
processer. 
 



 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
- Møde i styregruppen og forberedelse af møde i 
Sammen om Skolen/SoS den 9. februar 2024 om 
stærkere fællesskaber 

 
 
 
- Frisættelse 
 
Bilag 3: Kommissorium for ekspertgruppen 
for Fagfornyelsen 

Bekymring for at den politiske 
ambition og finansiering af 
projektet ikke hænger sammen. 
 
Vi har stadig til gode helt at få 
defineret projektet og hvad det 
reelle mål er. 
 
CLHJ orienterede om fredagens 
møde, som har 
fællesskaber/inklusion som tema.  
Der arbejdes med en endelig 
clearing af dagsordenen. 
 
DORA orienterede om arbejdet 
herunder frihed defineret i 
regeringens kvalitetsprogram og 
KL’s og chefforeningernes pjece om 
frihed, jf. pkt. 10. 

6. OK24 – status på forhandlingerne 
(CLHJ/CORT) 
Til orientering og evt. drøftelse (kl. 11.45 - 
12.05) 
 
Der orienteres om status på 
forhandlingerne 

Cort orienterede om de aktuelle 
forhandlinger, og om de ønskede 
resultater 

Frokost og mulighed for en tur i det fri (klokken 
12.05-13.00) 

 

7. Årsmøde 2023 og 2024 (DORA/CLHJ) 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 13.00 - 
13.30) 
 
Regnskabet for årsmøde 2023 gennemgås og 
godkendes (JL) 
 
Der tages stilling til økonomi/budget for 
årsmøde 2024 (HBL/JL).  
 
Årsmødegruppen giver en orientering om 
status for overvejelser om årsmøde 2024 i 
Odense. 
 
Bilag 4: Regnskab for årsmøde 2023 – 

DORA og CLHJ introducerede 
emnet. 
 
JBL gennemgik det endelige resultat 
for 2023 og HB godkendte 
resultatet. 
 
HB genbesøgte det budget, som 
årsmøde 2024 hidtil har taget 
udgangspunkt i. Sekretariatet 
gennemgik de tiltag, der allerede er 
taget med at hjemtage opgaver fra 
Kongreskompagniet. 
HB godkendte tiltagene og var enige 
om, at de foreløbige budgetter 



 

 
eftersendes 
Bilag 5: Budget for årsmøde 2024 – 
eftersendes 
 
Deltager i punktet: JL, CT 

stadig var i overensstemmelse med 
de signaler der var på 
formandsmødet - vi arbejder hen 
mod en bedre økonomi. 
 
Vedtaget, at vi skal søge en løsning 
på, at SKL ikke skal have udgifter på 
tilmeldinger – men vi skal helst ikke 
over 500 kr. i egenbetaling. 
 
Der fremlægges et revideret budget 
til godkendelse og forslag til 
betaling for kaffe/te/vand samt fest, 
når grundlaget foreligger. 

8. Tværkommunale netværk og 
repræsentationer (DORA) 
Til erfaringsudveksling og drøftelse (kl. 
13.30 - 14.00) 
 
HB drøfter og deler erfaringer om arbejdet i 
de regionale netværk og diverse 
repræsentationer med fokus på 
skoleledernes vilkår. 
 
- Hvilke to temaer fylder pt. mest i hvert 
netværk? 
- Er der særlige opmærksomhedspunkter på 
tværs af netværkene? 

HB havde en runde på de 
forskellige netværk 
 
Østjylland: Der var generelt en 
presset stemning på baggrund af 
økonomi.  
 
Nordjylland: Lidt samme billede – 
flere kommuner har blik på 
Frederikshavn og strukturen. 
Blik på, at TR-opgaven begynder at 
fylde mere og mere. 
 
Fyn: Samme billede + stort fokus på 
udfordringer med 
inklusionsopgaven.  
 
Generelt om SOS-lokalt – det halter 
desværre mange steder. 
 
Generel drøftelse af udfordringer 
med Styring/ledelse af skolevæsenet 
og hvordan forvaltningen 
håndterer den ledelsesudfordring. 

9. Årets bestyrelsesdag (CLHJ/DORA) 
Til drøftelse (kl. 14.00 - 14.25) 
 
Planlægningen af årets bestyrelsesdag er så 
småt i gang, jf. vedlagte bilag. 

 
CLHJ introducerede emnet. 
 
 



 

 
 
Der drøftes ideer til formål med og temaer 
til bestyrelsesdagene. 
 
Bilag 6: Oplæg om årets bestyrelsesdag 2024 
 
Deltager i punktet: CT 

CT gennemgik oplægget og bad om 
HB’s tilbagemeldinger på det 
udsendte. Temaet skal helst på 
plads hurtigst muligt, så der kan 
bookes mulige eksterne 
oplægsholdere. 
 
HB-bemærkninger: 
 
Temaet skal gerne være 
praksisnært og noget 
handlingsorienteret. 
 
Opmærksomhed på at 
kommunerne har vidt forskellige 
muligheder og ressourcer at trække 
på - men det skal være 
handlingsorienteret i forhold til den 
enkelte kommunes kontekst. 
 
Krisehåndtering er et almengyldigt 
tema, som måske mere egner sig til 
en temadag. 
 
SOS lokalt kunne være et tema. 
Opgaveglidning/deregulering kunne 
også være et tema. 
 
Når vi arbejder med temaerne, skal 
det tænkes ind en kontekst af enten 
bestyrelsesdagene 
(bestyrelsesarbejdet) eller som et 
mere alment oplæg for medlemmer. 
 
Bestyrelser skal tage derfra med 
redskaber ikke nye opgaver. 
 
Sekretariatet arbejder videre med 
de givne bemærkninger. 

10. Frisættelse ift. det nationale og lokale 
niveau 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 14.25 – 
14.55) 

DORA indledte punktet og tog 
udgangspunkt i den udsendte pjece. 
 



 

 
 
Hvordan kan foreningen understøtte 
lokalformændene ift. drøftelser med 
forvaltning og lokalpolitikere om frisættelse, 
plads til faglig ledelse og kvalitet i skolen? 
 
Bilag 7: Oplæg til drøftelse ift. faglig ledelse 
Bilag 8: Pjecen Mere ledelse, Mindre styring, 
Bedre velfærd. HB har tidligere modtaget 
pjecen 
 
Deltager i punktet: CF 

Der er i foreningen en 
opmærksomhed på at vende fokus 
fra den nationale 
frisættelsesdagsorden til fokus på 
lokale tiltag i forhold til frisættelse. 
 
Vi skal gribe den udsendte pjece og 
bruge den i de lokale drøftelser 
omkring frisættelse, ledelsesspænd 
og opgaveglidning/deregulering. 
 
Der ligger et potentiale, men også 
en kæmpe udfordring ift. 
forventningsgabet mellem ønsker 
til kernevelfærd og den økonomiske 
virkelighed, der er i kommunerne.   
 
HB Debat om pjecen – der ligger en 
stor opgave/potentiale i pjecen, men 
usikkert, hvordan forvaltningerne 
vil/kan tage hånd om intentionerne 
i pjecen. 
 
Kunne der ligge en mulighed for at 
tage pjecen med på 
bestyrelsesdagene - så vi kan 
kvalificere drøftelser med 
forvaltningerne – dette ser 
sekretariatet på. 

Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (14.55 – 
15.10) 

 

11. Politisk nyt, den aktuelle dagsorden mv. 
(CLHJ/DORA) 
Til orientering, drøftelse og kvalificering (kl. 
15.10 – 15.40) 
 
Under punktet drøftes aktuelle politiske 
forhold, og der afrapporteres fra møder: 
 
- Sparringsgruppe den 16. januar med 
skoleledere om udskoling og regeringens 
kvalitetsprogram  

 

 
 
 
 
 
 
 
 
Vi har afholdt et online møde med 8 
skoleledere med sparring på 
primært juniormesterlære og 
valgfag. Det fungerede rigtig godt 



 

 
 
- Møder med flere parter om 10. klasse og samspil 
med ungdomsuddannelser 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

- Møde i ESHA den 23.-24. januar 2024 
 
 
 

- Konference om PISA den 26. januar 2024 
 
 

- KL’s Børne- og ungetopmøde den 1. og 2. 
februar 2024 

 
 
 
 
 
 

- Møde med Børne- og 
Kulturchefforeningen den 5. februar om 
opgaveglidning og tværgående 
samarbejde  

   
 
 

- Skolevalg 

 
Der har været afholdt møde med 
parterne omkring 10. Klasse (når vi 
ikke taler HPX) Særligt med fokus 
på overgange fra grundskole til 
ungdomsuddannelser. Det er 
vanskeligt, men vi ønsker et 
alternativ til en brat overgang. 
CLHJ orienterede fra møde med 
NEXT, som vi vil fortsætte dialogen 
med. 
 
CLHJ orienterede om møde i ESHA i 
London, bl.a. med møde i Apples 
hovedkvarter. 
 
Kort orientering fra konferencen 
 
 
Formandskabet, sekretariatschef og 
konsulenter fra Politik var med på 
topmødet for at netværke og blive 
inspireret. Temaet var fællesskaber 
med forskellige vinkler. Formanden 
var på scenen flere gange om 
temaer som frihed, tilsyn og prøver. 
 
HBL og DORA har haft møde med 
BKF. Mødet havde særligt fokus på 
det tværgående samarbejde og 
hvordan vi kan lykkes med det. Der 
var tanker om, hvorvidt det var 
noget, der kunne bruges i et 
væksthusprojekt. 
 
Der var en intern drøftelse i SOS 
omkring de konkrete materialer fra 
ungdomspartierne. Der er sendt et 
brev ud til alle organisationer om, 
at vi støtter skolevalget, men at man 
i det videre arbejde skal sikre en 
tryg og inkluderende adfærd fra 
ungdomsorganisationerne. 



 

 
 
 

12. Kommende møder (HBL/CORT) 
 
22. februar virtuelt 
6. marts  
 
20. marts virtuelt 
4. april (et kortere møde med sen frokost) 
 
18. april virtuelt 
25. april Formandsmøde 

 
 
 
HB workshop om indsatsområder 
med sekretariatet inklusiv spisning. 
 
Afsluttes med sen frokost 
 
 
Præsentation af HB’s 
indsatsområder. 
 

13. Eventuelt (kl. 15.40 – 15.50) KD orienterede om deltagelse i KLs 
virtuelle møde om Datatilsynets 
afgørelse ift. Crome Books. Der var 
3 veje at gå: 

1. Kommunen skal selv sætte 
begrænsninger i forhold 
brugen af data 

2. Stoppe med brugen af 
systemet 

3. Lovændringer, så brugen 
gøres lovlig. 

 
HB – Dette er dybt problematisk / 
der skal findes en national løsning. 
Formandskabet arbejder videre 
med KL for at finde brugbare 
løsninger. 
 
DORA Vi er blevet kontaktet af et 
forskningsprojekt om trivsels- 
effekter under covid19. De leder 
efter kommuner/skoler der har 
arbejdet særligt/fortsat med 
indsatser fra Covid19 tiden. 
HB vender tilbage. 
 
DORA Der er kommet en invitation 
om internationalt samarbejde 
(Erasmus), De søger skoleledere 



 

 
(evt. HB). CB meldte sig hvis datoen 
passer. 
 
Der er kommet forespørgsel om et 
interview i forhold til 
forskelsbehandling af børn med 
handicap. CT kontakter MB og DS 
for at vende indspark. 

14. Helbredsmarkører (kl. 15.50 – 16.00) Det er rigtigt godt vi kan dele 
holdninger i en god stemning! 
 
Godt med Kristian Toft – det er godt 
at få de eksterne indspark. 

 

 

 

 

 

 


